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Jak dál?

České stavebnictví se nachází 
v těžkých a složitých časech. 
Čísla o vývoji stavební produk-
ce po roce 2008 hovoří jedno-
značně – výrazný pokles.

Chybí fi nanční prostřed-
ky, klesají objemy nových za-
kázek, výrazně se snižuje za-
městnanost, trvá vysoký tlak 
na snižování cen stavebních 
prací, který ohrožuje jejich 
kvalitu. Současná situace tla-
čí stavební podniky k hledání 
rezerv ve vlastním fungování, 
v hledání nových řešení při 
realizaci stavebních děl a ve 
využití možností uplatnit vol-
né stavební kapacity v cizině. 
Pokračuje posuzování dalších 
eventualit, jak získat doda-
tečné fi nanční prostředky na 
výstavbu (odložené platby, vy-
dání dluhopisů, přesměrování 
prostředků strukturálních fon-
dů apod). Robustnější řešení 
je zatím v nedohlednu, chybí 
zejména odvaha soukromých 
i veřejných investorů k otevře-
ní „větších a dlouhodobějších 
projektů“. Přitom zejména si-
tuace v zanedbanosti silniční 
sítě, opuštěné budovy ve měs-
tech a obnova a výstavba sítí 
(elektrických, vodovodních, 
odpadních) po stavebních 
pracích přímo volají. Závě-
rem otázka: Může se vrátit 
ekonomický růst bez růstu ve 
stavebnictví?

 Josef Vlášek

Glosář Aktivní stárnutí

Začátkem března vystoupil Dalibor 

Holý, ředitel odboru statistiky trhu 

práce a rovných příležitostí ČSÚ, 

na zahajovací konferenci Evropské-

ho roku aktivního stárnutí a me-

zigenerační solidarity 2012, která 

proběhla v Černínském paláci. Ve 

svém projevu seznámil účastníky 

s různými pohledy na stárnutí čes-

ké i evropské populace.

Podobného tématu se dotkla 

i předsedkyně ČSÚ Iva Ritschelo-

vá v polovině března v Senátu na 

konferenci Aktivní stárnutí a mezi-

generační solidarita v České repub-

lice. Zaměřila se na ekonomickou 

aktivitu osob starších 55 let v ČR 

a srovnala ji s ostatními evrop-

skými zeměmi. Na základě údajů 

Evropské komise představila věk 

odchodu do starobního důchodu 

v ČR a v sousedních zemích s vý-

hledem do roku 2030.

Přednáška 

pro studenty 
Aktuální výsledky statistických 

zjišťování se daří na jihu Čech 

přibližovat široké veřejnosti ta-

ké prostřednictvím odborných 

přednášek. Pro studenty vyso-

kých a středních škol organizuje 

Krajská správa ČSÚ v Českých 

Budějovicích speciálně zaměřené 

semináře. Ty mimo jiné přibližu-

jí i způsoby, jak se data získávají 

a dále zpracovávají. V polovině 

března se takto mohli studenti 

z Vysoké školy evropských a re-

gionálních studií dozvědět před-

běžné výsledky sčítání lidu 2011 

v Jihočeském kraji.

Práce a zdraví

V průběhu roku 2011 se usku-

tečnil v rámci výběrového šetře-

ní pracovních sil ad hoc modul 

na téma zdravotní problémy osob 

a jejich vliv na ekonomickou akti-

vitu. Podrobněji byl zjišťován druh 

zdravotních problémů a charakter 

omezení pracovní činnosti. První 

výsledky signalizují, že zdravot-

ními problémy trpí téměř pětina 

všech osob ve věku 15–64 let. Ví-

ce se dozvíte 4. května v analýze 

k rychlé informaci o vývoji za-

městnanosti a nezaměstnanosti 

v 1. čtvrtletí 2012.

Seminář zaujal

Seminář na téma Co nabízí nová 

VDB se konal 17. března v ústředí 

ČSÚ. Přilákal 75 zájemců. „Nastala 

doba, kdy opouštíme starou veřej-

nou databázi,“ prohlásil na úvod 

Eduard Durník. Ve svém vystou-

pení přiblížil fungování a možnosti 

nové veřejné databáze.

Bedřich Moldan 

znovu v ČSÚ
V rámci cyklu seminářů Statisti-

ka statistikům vystoupil 9. března 

Bedřich Moldan v ČSÚ v Praze na 

Skalce s přednáškou Rio +20. Ex-

ministr životního prostředí a bý-

valý senátor seznámil statistiky 

s nejaktuálnějšími tématy z ob-

lasti životního prostředí. Rozho-

vor s ním si budete moci přečíst 

v květnovém vydání časopisu Sta-

tistika & My.

Historická ročenka

Ve dnech 8. a 9. března se v Brati-

slavě uskutečnilo jednání zástupců 

sekce makroekonomických statis-

tik ČSÚ a Štatistického úradu SR. 

Hlavním tématem byla revize úda-

jů národních účtů za Českou a Slo-

venskou republiku a Českosloven-

skou federaci v letech 1990–1992. 

Tyto údaje budou součástí His-

torické ročenky národních účtů, 

kterou ČSÚ vydá letos na konci 

dubna. Mezi další diskutované ob-

lasti patřila statistika zahraničního 

obchodu. 

Porada tajemníků

Druhou březnovou středu se v síd-

le Krajského úřadu Kraje Vysočina 

konala pravidelná pracovní porada 

tajemníků obcí s pověřeným obec-

ním úřadem (POÚ) působících na 

Vysočině. Ředitelka Krajské správy 

ČSÚ v Jihlavě, Jitka Číhalová, zde 

informovala o zveřejnění předběž-

ných výsledků SLDB 2011 a krátce 

představila publikaci s výsledky 

sčítání v Kraji Vysočina. Zároveň 

poděkovala za vstřícnost pracov-

níků POÚ při zabezpečení přístu-

pu občanů k veřejnému internetu 

v souvislosti s možností elektronic-

kého zasílání sčítacích formulářů 

při loňském sčítání.

Debata v klášteře

Začátkem března v barokním re-

fektáři kláštera sv. Jiljí v Praze dis-

kutovali Iva Ritschelová, předsed-

kyně ČSÚ, Mons. Tomáš Holub, 

generální sekretář České biskup-

ské konference, a Zdeněk R. Ne-

špor, sociolog náboženství, reli-

gionista a historik, o výsledcích 

SLDB 2011 s ohledem na religio-

zitu v České republice. Zamýšleli 

se nad významem výsledků a způ-

sobem jejich interpretace. Obec-

ně panovala shoda, že výsledky 

sčítání týkající se náboženského 

vyznání mohou být interpretová-

ny až poté, kdy budou k dispozici 

konečné údaje v podrobnějším 

členění. 


